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Endeligt svar på Arbejdsmarkedsudvalgets spørgsmål nr. 214 af 27. ja-
nuar 2011 (AMU alm. del)

Spørgsmål 214:
Vil ministeren give et overblik over erfaringerne med at få offentligt ansatte til at 
gå fra deltid til fuldtid og i hvilket omfang, det kan øge den gennemsnitlige ar-
bejdstid?

Svar:
I staten, hvor andelen af deltidsansatte udgør 28 pct., har antallet af deltidsansæt-
telser gennem de seneste 5 år vist en svagt stigende tendens.

I kommunerne og regionerne, hvor andelen af deltidsansatte udgør henholdsvis 
45 pct. og 37 pct., indgik man i forlængelse af trepartsaftalerne fra 2007 aftaler
med personaleorganisationerne om deltidsansattes fortrinsadgang til ledige timer. 
Herudover har regionerne ved overenskomstforhandlingerne i 2008 på enkelte 
områder indgået aftaler, der giver de ansatte ret til fuld tid.

Det kan konstateres, at andelen af fuldtidsansatte i regionerne siden 2007 er steget 
med 2 pct., og at der har været en lille stigning i de deltidsansattes gennemsnitlige 
timetal. Det kan dog ikke fastslås, om denne udvikling skyldes de pågældende 
aftaler eller andre faktorer. Tilsvarende har KL registreret, at den gennemsnitlige 
arbejdstid er øget siden 2007 – om end marginalt. 

Deltidsproblematikken, herunder en drejning af arbejdspladskulturen i retning af 
en højere grad af fuldtidsbeskæftigelse, indgår tillige i de igangværende overens-
komstforhandlinger i kommunerne og regionerne.

Hvis den gennemsnitlige ugentlige arbejdstid, der i staten og regionerne udgør ca. 
34½ time og i kommunerne ca. 33½ time, blev forøget med 1 time, ville det sam-
let set svare til en arbejdskraftforøgelse på ca. 22.000 årsværk.

Med venlig hilsen

Claus Hjort Frederiksen
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